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انتصاباتسوالبرانگیز
جمیله علم الهدی و وزیر آموزش و پرورش 
عضو شورای سازمان ملی سنجش شدند

دیروز اعلام شــد کــه در اقدامــی غیرقانونــی مخبر، 
»رجبعلی برزویــی«، »ابراهیم ســوزنچی«، »رضامراد 
صحرایی« و »جمیله علم الهــدی« را به عنوان اعضای 
متخصص و صاحبنظر در حوزه ســنجش و ارزشــیابی 
آموزشــی برای عضویت در هیئت امنای ســازمان ملی 
ســنجش به مدت ۴ ســال منصوب کرده اســت. این 
انتصــاب اما ســوال های زیادی ایجاد و دانشــجویان و 
دانش آموزان را به شــدت نگران کرد. ســوال اصلی این 
است که اساساً سازمان ملی سنجش به درستی کارش 
را انجــام می دهد و خدماتش را به خوبی ارائه می دهد؟ 
سازمان ملی سنجش در شرایطی راه اندازی شد که ما 
در کشور سازمان سنجشــی داریم که در 60-50 سال 
گذشــته یکی از کم خطاترین ســازمان ها بوده است. 
چطور می شــود که تعــداد زیادی از ســازمان هایی که 
وظایف خود را به درستی اعمال نمی کنند، هیچ تغییری 
در قانون شان ایجاد نمی شود، اما یک باره سازمانی که 
به گواه عموم مردم، رفتار درســتی داشته، نیاز به تغییر 
قانون دارد و تبدیل به سازمانی می شود که دیگر زیرنظر 
مجلس نیست. ایجاد سازمان ملی سنجش، این مسئله 
را به ذهن می آورد که قرار اســت »سنجش« از وضعیت 
کاملًا متمرکز و شفاف خارج و تبدیل به یکسری جزایر 
شــود، یعنی هر مرکز و دانشــگاهی بــرای خود جذب 
دانشجو داشته باشد. در این وضعیت است که میزان  و 
امکان مفسده بیشتر می شود. ما نمونه این اتفاقات را 
در پذیرش دانشجویان دکترا شاهد بودیم. سازمان ملی 
سنجش، سازمانی است که رئیس اش توسط وزیر علوم 
تعیین نمی شود، بنابراین اگر خطایی کند، نمی توان با 
استیضاح وزیر علوم، خواهان برخورد شد. این سازمان 
با این شرایط می تواند تبدیل به حیات خلوتی شود که 
هرگونه مفســده و نبود شفافیت در آن دیده شود. البته 
اینطور نیست که همین حالا این اتفاق افتاده باشد اما 
همین که این بستر را فراهم کرده، موضوع قابل تأملی 
اســت. حالا هم خبر رســیده کــه چند نفــر به عنوان 
اعضای متخصص این ســازمان انتخاب شــده اند که 
جای تعجب زیادی دارد و بهتر است درباره آن صحبت 
نشود و رئیس جمهوری هرچه سریع تر نسبت به لغو این 
انتصاب ها اقدام کند. اینطور به نظر می رسد که نسبت 
به انتخاب مردم دهن کجی شده است. ما درحال حاضر 
در شــورایعالی انقلاب فرهنگی با یک حلقه بســته ای 
مواجه ایــم که خودشــان تعیین و قضــاوت می کنند و 
درنهایت تایید می کنند که کارشان درست بوده یا خیر. 
این مسئله امکان دادخواهی مردم را از مصوبات شورا در 
دیــوان عدالت اداری از بین می برد و مجلس نمی تواند 
روی این ســازمان نظارت داشته باشد. در دو، سه سال 
اخیر آنچه در شــورا تصویب شده که برخلاف خواسته 
مردم و برخلاف عدالت بوده است. ازجمله دانشجویانی 
که در خارج از کشــور در دانشــگاه قبول شده اند و بعد 
برای ادامه تحصیل وارد کشور می شوند. آنها عملًا کنکور 
را دور می زنند. اینها مواردی اســت که مثل روز روشــن 
است و با مفهوم شفافیت و عدالت، سازگار نیست و مردم 
آن را عادلانــه نمی بینند. شــورایعالی انقلاب فرهنگی 
نمی خواهد کار اجرایی انجام دهد تنها می خواهد بدون 
اینکه در مقام پاســخگویی قرار گیرد، از وزارتخانه های 
بهداشــت و آموزش وپرورش و علوم اســتفاده کند تا به 
اهداف خود برسد. شخص رئیس جمهور به عنوان رئیس 
این شورا باید درباره آنچه در گذشته در این شورا مصوب 
شــده که برخی از آنها محل مناقشه بسیاری از نهادها 
و کارشناســان ازجمله مجلس و برخی احزاب اســت، 
سخن مردم را بشنود و مشخص کند که می خواهد این 
مصوبات را ادامه دهد یا مصوبات جدیدی داشته باشد.

بنابراین اگر انتصابات جدید لغو نشــود، عاملان 
و مجریان این روند، همچنان در سیاســت گذاری ها 
نقــش خواهند داشــت و با تجربــه ای کــه در حوزه 
آمــوزش دارم، وضعیــت قابل تحملی بــرای جامعه 
متصور نیستم. وضعیت به شــکلی درمی آید که ورود 
به دانشگاه و قبول شــدن در امتحانات نهایی، شبیه 
مسابقات بخت آزمایی می شــود و جوانان و نوجوانان 
احساس می کنند، قبولی در کنکور بیشتر شبیه بخت 
و اقبال است. ازسوی دیگر مسئله تقلب همانطور که 
دکتر توکلی، رئیس قبلی سازمان سنجش اعلام کرده 
بود، تبدیل به ســونامی می  شود و جوانان و نوجوانان 
دچار چالش می شوند. این مسائل برای کشور تبعات 
امنیتی و اجتماعی دارد، متاسفانه تصمیم گیرندگان 
دربــاره این ماجرا، کســانی هســتند کــه میانگین 
سنی شان بالای 60 سال است، تجربه شان از کنکور و 
امتحان نهایی مربوط به ۴0 سال پیش است و براساس 
آن تجربه ها می خواهند درباره مسئله ای مانند کنکور 

فعلی، تصمیم بگیرند.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

آن اعتقــاد دارند در دوره ای که جریان اصلاح طلب بر مدیریت 
شــهری حاکم شــد، از دو طرف تلاش هایی بــرای قانون مند 
کردن این واگذاری ها صورت گرفت که درنهایت هم به مصوبه 
شورای شهر منتهی شد و اگر این رویکرد ادامه پیدا می کرد به 

نتیجه بهتری می رسید. 
ســراج زاده کــه در جریــان روند واگــذاری ملــک خیابان 
اســدآبادی به این انجمن قــرار دارد، در جریان یک نشســت 
دربــاره چرایی پلمب دفتــر انجمن جامعه شناســان، توضیح 
می دهــد که چطور واگذاری شــخصی و غیرحقوقی این دفتر 
از سوی شهرداری در ســال های گذشته پیگیری شده، اما به 

نتیجه نرسیده.
به گفته  او شــکل واگذاری این دفتر، دســتوری بود که در 
ســال 92 از سوی شــهردار وقت ـ محمدباقر قالیباف ـ اعلام و 
براســاس آن صورتجلسه ای تنظیم شــد که طبق آن این واحد 
در اختیار این انجمن قرار می گیرد و ســه امضــاء پای آن قرار 
دارد: »تحویل دهنــده اداره املاک و مســتغلات شــهرداری 
تهران منطقه 6، تحویل گیرنده یعنی آقای زلفیان و بهره بردار 
یعنــی انجمــن جامعه شناســی، نوعــی واگــذاری مبتنی بر 
اراده شــخصی که به همین دلیل حالت ناپایداری داشــت.« 
ســراج زاده می گوید: »بهمن ماه ســال 9۴ اولین اخطار پلمب 
از ســوی اجرای احکام منطقه صادر شــد و بعد از آن با برخی 
از اعضای شــورای شــهر و مسئولان شــهرداری وارد گفت وگو 
شــدیم و درنهایت پلمب دفتر منتفی شد، اما پیشنهاد ما برای 
اینکه واگذاری دفتر انجمن به صورت مشخص و رسمی انجام 
شود، شنیده نشد. شهریورماه 96 هم دوباره اخطاری از سوی 
شــهرداری منطقه 6 دریافت کردیم تا تکلیف این محل روشن 
شــد. این بار هم بعد از مراجعه ما مشکل با کدخدامنشی حل 

شد.«
در تــلاش بــرای رســمی کــردن ایــن واگــذاری، اولیــن 
نامه نگاری ها با  شــهردار وقت تهران ـ نجفی ـ انجام می شود؛ 
دوره ای که ترکیب شورای شــهر در دست جریان اصلاح طلب 
بود. نامه موردنظر به معاونت پشتیبانی وقت به ریاست حجت 
میرزایی ارجاع داده شــد که در آن از سوی شهردار تاکید شده 
بود که باید آیین نامه ای برای این نوع واگذاری ها تدوین شــود؛ 
واگذاری های زیادی که با دســتور فردی و شــخصی به برخی 
دیگــر از انجمن ها، افراد و ســازمان های مردم نهــاد هم انجام 
شده بود. این نامه نگاری ها و ارتباطات در دوره شهرداری پیروز 
حناچی هم ادامه پیدا کرد تا واگذاری ها صورت رســمی پیدا 
کند و به همین دلیل در همین دوره، نامه تخلیه ای برای انجمن 
جامعه شناســان ارسال نشــد. اعضای انجمن جامعه شناسان 
می گویند، در دوره حضور محمدرضا جوادی یگانه در معاونت 
فرهنگی و اجتماعی شهرداری، اقدامات خوبی برای حل این 
مشکل صورت گرفت و نتیجه این فعالیت ها به مصوبه شورای 
شهر تهران رسید. طبق این مصوبه، لیستی از اماکنی که باید 
در اختیار انجمن های علمی، مؤسسات خیریه و... قرار بگیرد، 

تصویب شد که نام انجمن هم در آن بود. 

ســراج زاده می گویــد، ایــن کار اوایل ســال 1۴00 و اواخر 
شــورای شــهر قبلی انجام شــد: »شــورای جدید کــه جریان 
اصولگــرا آن را در دســت دارد، بلافاصلــه بعــد از این مصوبه 
مســتقر شدند و رویکرد سابق هم تغییر کرد؛ رویکردی که قرار 
بود طبق آن به سمت واگذاری پایدار برویم. این اتفاق همزمان 
در دانشگاه هم شــکل گرفت. با همه موانع و محدودیت هایی 
که در مدیریت شــهری و ســاختار سیاســی وجود دارد، اینکه 
چه کسی در مواضع مدیریتی قرار گیرد و چه رویکردی داشته 
باشــد تفاوت دارد و بــر کار و زندگی مــردم، فعالیت نهادهای 
مدنی و سازمان های مردم نهاد تاثیر دارد و می تواند در دوره ای 
کار ســخت تر یا آسان تر شود. نهادهای مدنی باید تلاش کنند 

از نظر مالی خوداتکا شوند یا متکی به منابع مردمی باشند.«

ابهامدرپاسخشهرداری �
ســوم مردادمــاه امســال اعلام شــد کــه لیســت املاک 
واگذارشده شهرداری به اشخاص حقیقی و حقوقی شهرداری 
پس از شــش ســال در ســامانه شفافیت منتشر شــده است و 
فعلًا در این ســامانه اســامی 16۴8 ملک واگذارشده از سوی 
شــهرداری به نهادهای مختلف دیده می شــود. شورای شهر و 
شهرداری می گویند، باید هرچه سریعتر و تا پیش از پایان دوره 
ششــم، تکلیف قانونی املاک اجتماعی شهر تهران مشخص 
شود و این اتفاق در همین روزها انجام شود؛ چون مکان هایی 
که دارنــد خدمات تهــران را ارائــه می دهند ممکن اســت در 
دور جدید شــورای شهر دچار مخاطره شــوند یا دچار تغییر و 

جابه جایی شوند.
به تازگــی هم رئیس مرکــز حقوقی شــهرداری تهران اعلام 
کرده اســت که از ابتدای دوره ششم مدیریت شهری، املاک 
شهرداری تهران به ارزش بیش از ۴00 هزار میلیارد ریال که در 
تصرف غیر بوده است، پس گرفته شــده و حالا آن را به عنوان 
وظیفه روزانه خودش معرفی کرده و تاکید می کند به طور دائم 
در حال پیگیری آن است. خلاف گفته انجمن جامعه شناسان 
درباره پیگیری مداوم برای حقوقی کردن واگذاری دفتر انجمن 
و مصوبه شــورای شهر برای فرصت دوســاله به آنها، شهرداری 

منطقه 6 پاسخ دیگری دارد.
مرکــز ارتباطات و امــور بین الملل شــهرداری  تهران اعلام 
کرده اســت که طبق مصوبه تعیین تکلیف املاک واگذارشده 
شهرداری به اشخاص حقیقی و حقوقی، بهره برداری و نظارت 
حســن اجرای ایــن مصوبه درخصــوص این امــلاک برعهده 
»کمیســیون بند 6« قــرار می گیرد که این کمیســیون هم در 
هفدهمین جلســه خود دربــاره این بند در تاریــخ 30 آذرماه 
ســال 1۴01، حکم تخلیه آپارتمان را صادر می کند. او توضیح 
می دهد که طبق مصوبه شــماره 306، 30۷ و 308 جلســات 
رسمی دوره پنجم شورای اسلامی شهر تهران در تیرماه 1۴00 
و تبصــره 2 مــاده ۷ این مصوبــه، حق بهره بــرداری از املاک 
واگذارشــده که موضوع این مصوبه قرار دارد، دو ســال تعیین 
شده است: »براساس مصوبه دوره پنجم شورای اسلامی شهر 

معیدفر
رئیس انجمن 

جامعه شناسان:
در تاریخ 17 فروردین 

امسال رونوشتی از 
نامه  دادسرای ناحیه 
37 تهران خطاب به 
کلانتری روی دیوار 
انجمن چسبانده و 

نوشته شده بود که 
هفت روز مهلت برای 

تخلیه دفتر انجمن 
وجود دارد. در پاسخ 
به گفت وگوی اعضای 
انجمن با دفتر املاک 

منطقه 6 شهرداری 
تهران، اعلام شد که 
این ساختمان واگذار 

شده، ولی انجمن 
می گوید سندی به ما 

نشان داده نشده است

بلاتکلیفی خانه جامعه شناسان
جزئیات جدید ماجرای پلمب مرکز آموزش انجمن جامعه شناسی ایران 

حالا 10 روز از پلمب شدن مرکز آموزش انجمن جامعه شناسان 
ایران توســط شهرداری می گذرد و هنوز کشمکش ها بر سر آن 
ادامه دارد؛ اتفاقی که در دوره فعلی مدیریت شهری برای چند 
ســازمان عام المنفعه دیگر خانه اندیشــمندان علوم انسانی، 
خانه کودک ناصرخسرو، مرکز حمایت از کودک و خانواده نوید 
مهر، مؤسسه کاهش آســیب نور سپید هدایت و یکی از مراکز 
جمعیت طلوع بی نشــان ها هم رخ داده بود و این بار به انجمن 

جامعه شناسان رسید.  
مســئولان شــهرداری تهــران می گوینــد، مهلــت قانونی 
بــرای  جامعه شناســی  انجمــن  آمــوزش  مرکــز  ســاختمان 
بهره برداری از ملک خیابان اســدآبادی در منطقه 6 شهرداری 
به پایان رسیده اســت، اما انجمن می گوید اخطارهای تخلیه 
در زمانــی برای آنها صادر می شــد که هنوز فرصت قانونی آنها 
بــه پایان نرســیده بود و تا امــروز هم پیگیری آنهــا برای تغییر 
نحوه واگذاری ملک به نتیجه نرســیده است. حالا غیر از دفتر 
آموزش های آزاد انجمن، پای اجازه ندادن برای بهره برداری از 
دفتر انجمن در دانشــکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران هم 

به میان آمده است. 
پلمــب ایــن مرکــز بازخوردهــای زیــادی داشــت و کار به 
راه اندازی یک کارزار حمایتی رسید؛ هشتم مردادماه کارزاری 
برای پاسخگویی شــهرداری نســبت به تعطیلی مرکز آموزش 
انجمن جامعه شناسی به راه افتاد و تا امروز بیش از 3600 نفر 
آن را امضاء کرده اند. کارزاری که از طرف جمعی از شبکه های 
تخصصــی و تشــکل های مدنی ایجاد شــد و درخواســت آن 
»پاسخگویی شهردار نســبت به این عمل ناباورانه و بازگشایی 

مرکز آموزش انجمن جامعه شناسی« است. 

یکواگذاریشخصی �
اخطارهای پیاپی برای تخلیه مرکز آموزش های آزاد انجمن 
جامعه شناسان از سال 9۴ آغاز شده و روایت هایی که به تازگی 
از ســوی انجمن جامعه شناسان مطرح شــده، نشان می دهد 
که مســئله به نحوه واگذاری این دفتر برمی گردد که سال 92 
و به صورت شــخصی و غیرحقوقی از سوی شهردار وقت یعنی 
محمدباقر قالیباف انجام شــد؛ روندی که خــود انجمن آن را 
نامتعــارف، ناپایدار و غیرحقوقی می خوانــد. همین واگذاری 
غیرمتعارف که برای ســازمان های مردم نهاد و اشــخاص دیگر 
هــم رخ داده اســت، باعث شــد در بازه هــای زمانی مختلفی 
در دهــه 90، حکم تخلیه این دفتر صادرشــود اما بعد از هربار 
صدور حکم تخلیه، کار با چانه زنی از ســوی انجمن ادامه پیدا 
می کرد. اعضای انجمن به ویژه حسین سراج زاده، رئیس فعلی 

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

دبیر کمیته آموزش 
دیده بان شفافیت و عدالت

هامون سبطی

گزارش 
شهر


